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 الحـوكمة في المصارف الإسلامية اليمنية

 دراسة تطبيقية
 

د. محمد فرحان


أمين قائد عبدالقادر محمد - 


 

 

 ملخـــــص الدراســــة
 

(Published in Dirasat Iqtisadiah Islmiah Vol. 20 No. 2) 

 
هددت هذهددلدذاست الدداذتسدد ذاسة دد سذة ددىاذبلدلددلاذكمدد ذ ةدددت ذاس    دداذ دد ذ

 قلدددمذ ددتبذة ةلدداذةمددئذاس ةدددت ذ دد ذاس  ددد سذالالدد  لاذذاس  ددد سذالالدد  لا
اسل نلا،ذ سة قلاذبهدتاسذاست الداذةدغذةة لداذاس دندظذاسنند لذ دسذاست الداذ دسذ د  ذ

 ددد لذكمددد ذاس ةدددظذ اسدددت  لدهذ اس  ددد هذ اسندددت اهذ اس ددد ة  اهذ است الددددهذالا
هجذاس  ددى ذةةددلذاس دنااس م لدا،ذةلن ددذةدغذةة لداذاس دندظذاس لدتان ذسمت الداذ دسذ د  ذ

(ذذل ا ذةة  ذ  نغذ ةددت ذ29 لسئذةة  لغذالة د ةذالةةلدسذ   ناذ سذ)ذ،اسة ملم 

اس    اذ  ذاس  د سذالال  لاذ ة دذلةندلدظذ داذاس ةل داذاس  لدهةذسهددذكدسذ ل هددذ
لةةدناذكم ذكلناذاست الاذاسة ذش مهذ د ذ  ة داذ سذاسةن ئذاسةقملتلا،ذتلذةغذة هلاذالا

ذة اذ  د سذتل  لاذل نلا.است الاذاس   سذ سذب 

 ل دذلة مداذةة ملد ذاسنةدداجذاس لتانلداذسمت الداذ قدتذةدغذالاكة ددتذكمد ذاس ه داذب دذ

(ذ  دذةةض نهذ سذ ة ل دهذ لدةلاذ ان  ا دهذSPSSالا  دالاذسم  غذالا ة دكلاذ)

،ذ  سذ  سهذةغذاسة   ذتس ذ    كاذهد  لد لاذ  ذك ملاذة مل ذاسى ضلدهذ ا ةةد 
جذةددةم فذ دد ذبسذ لددة بذة ةلدداذاس  ددد سذالالدد  لاذاسل نلدداذس ةدددت ذ ددسذاسنةدددا

 د ذة د ذذا ذهد ذة لدة بذ ة لد ،ذ داذ   نداذبسذهنددئذق د  ذهداس    داذ ق اكدت

                                                           
  جامعة تعز –أستاذ المصارف الإسلامية المساعد. 
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ة ث ذ د ذكدتغذةد   ذ ة مةددهذالا  ددشذ اسشدىد لاذةدسنلدةاذسم  ملددهذاس دسلداذلاس  انظذ
اس  دد سذاسةقملتلدا،ذذالال  لاذاسة ذةة لهذةهدذاس  دد سذالالد  لاذكدسذ ل هددذ دس

  لاذكتغذة   ذاس تاساذ  ذنندغذاس  اةظذ الأ د  ذسم دد ملسذةدس قد نداذ داذاس  دد سذ
ذ اس  للدهذاس ند لا.

 ددسذ دد  ذنةددداجذاست الدداذةددغذاسة  دد ذتسدد ذ    كدداذ ددسذاسة  ددلدهذ  هكدداذ 
ة لدددظذاس هددددهذلاهذاس  قدددا،ذ لدددسذب  دددهذاست الددداذ  ددددسمذالاتا ةذ الاتا اهذ

اس  د سذالال  لاذاسل نلاذةدلاهة دغذةة  ل ذ ة مةدهذالا  دشذ اسشىد لاذذاسةنىلللاذ  
ةدسنلةاذسمةلدندهذاس دسلاذاس د اذةدس  ملدهذاس دسلاذالال  لا،ذ ةد  ل ذاس تاسداذ د ذننددغذ
اس  اةددظذ الأ دد  ذسم ددد ملس،ذ  ددلاذةى لدد ذت  ذهلادداذاس قدةدداذاسشدد كلاذ اس  دد ذكمدد ذ

اس قدةلداذ الاشد ا لاذ  ثمداذةدسلدم دهذاسنقتلداذ)اسةندئذالةق سلةهد،ذ  دذب  هذاس هدهذ
اس   هلذاسل ند (ذةضد   ةذة ةلداذ ةددت ذ ق اكدتذاس    داذ لهددذب لا ،ذ  ددذب  دهذ
است الدداذاس    دداذةدس  دد ذاس دددتذ دد ذالددة  د ذ د دداذ ة مةدددهذتنشددد ذلدد اذسدد   ااذ

  اس دسلا.
 

Corporate Governance in Yemeni Islamic Banks 

An Applied Study 

 

MUHAMMAD FARHAN 

MOHAMED AMIN GA’ID ABDUL-QADER 
 

Abstract 

 

 This study is designed to identify the corporate governance principles of Islamic 

banks and the extent to which such principles are observed by Islamic banks in 

Yemen. In a bid to achieve the objectives of the study, the theoretical aspect was 

covered through books, periodicals, magazines, seminars, conferences and 

scientific papers. The practical aspect was conducted through the descriptive 

analytical approach. A 29-point questionnaire was designed to cover most 

principles of corporate governance of Islamic banks in line with the feature that 

distinguishes them from conventional banks. The questionnaire concentrated on the 

                                                           
 Associate Professor, Islamic Banking, Ta’iz University. 
 Researcher specialized in Islamic banking. 
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corpus of the study, which comprised all the components of the survey, i.e. four 

Islamic banks in Yemen. 

 

 The survey’s field results were analyzed through the use of Statistical Package 

for Social Sciences (SPSS), averages and standard deviations in analyzing and 

testing assumptions. Consequently, a set of conclusions indicate that Yemeni 

Islamic banks’ observance of the rules of corporate governance is fair, albeit with 

some shortcomings such as failure to ensure the disclosure and transparency 

required in Islamic financial operations, which distinguish Islamic banks from 

conventional banks, and failure to ensure fairness in the wage and salary structure 

compared to rival banks and institutions. 

 

 From the survey’s field results was drawn a set of recommendations directed at 

the bodies concerned. The survey recommended that boards of directors and 

managements of the Yemeni Islamic banks should ensure disclosure and 

transparency in financial statements of Islamic financial operations and fairness in 

the staff salary and wage structure, and should enhance the role of Sharīʿah audit 

and enforce its independence. The survey also recommended that the Central Bank 

of Yemen should ensure that the rules and principles of corporate governance are 

observed by the Islamic banks. The survey also recommended that the government 

should work hard to fulfill all that is required for the establishment of a stock 

exchange. 

 

 أثر وإمكانية تطبيق محاسبة القيمة العادلة في المصارف الإسلامية
 

 حديدي آدم – هوام جمعةأ. د. 
 

 ملخص
 

ذةش  ذ ذاس ة ثما ذاس دسلا، ذبهتاسذاس  دلةا ذسة قلا ذاس ة ا   ذل لهد   ذت د 
ذاة دلذ ا ذ   ذةلدكتهغ ذ ىلتة ذة  م  ده ذاس دسلا ذاسةلدنده ذ لة ت   ذةه لت ذ   ل 

ذسم  دلل ذ ذاس ش كا ذاس هنلا ذاسهلاده ذ  نغ ذة  هه ذ قت ذ شلتة، ذاقة دتلا ق ا اه

                                                           

  د  اذةد  ذ  ةد ذكندةاذاس هاا .أستاذ التعليم العالي،   
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  نهدذ  ممذ  دلل ذاس  دلةاذاست سلاذن  ذ ىه غذاسقل اذذ،اس  دلةلاذ  ذ  نغذاست  
  سذلسئ،ذ  ذ  د ساذس  دس اذكل ظذبلدمذب دذسقلدمذاسةن تذاس دسلاذ لثذد ذاس دتساذبلدل

ذاسةد ل لا ذسهلاذذ.اسة مىا ذ اس  د ضا ذاس  لتة ذ سذالآ ا  ذاس تلت ذاسة  ه ذب تسذهلا  قت
 ةةل ا ذ    لد ذ  ذاسى  ذاس  دلة .ذهغاس ىه غ،ذ  دذاكةة دذة ض

ذاس دسلا،ذ اسقلدمذاس  دلة ذ    د،ذة هذاس  ه ذ   ذ   دنهذاس  دلةا
 سذهلدذالأ تاس:ذة  لتذ اهذالاقة دتلاذاس  ه لاذ  ذاس قتلسذالأ ل لس.ذ ة ةذاسةةلل 

ذ الأه دهذ ذ ث ( ذتن  س ذش  ا ذ)قضلا ذاس دسلا ذ اسىضداح ذت سلد  ذاس  دلةلا اس  دلل 
ذاسةقنلاذ ذ اسث  اه ذاس    لا ذاس  ملده ذة قلتاه ذ ة  ذب  ذاس ة  قا الاقة دتلا

اس ن ق ،ذ دلاذكسذاسة  ل ذالال   ؟ذ هلاذ دذل  شذاسل ا ذ ة. اس  م  دةلاذاس  ةمس
 دذاسى اذاسللذلة تثهذهلدذالاكةةد اهذاس  دلةلاذ  ذ ندكاذاس ل  اذالال  لا؟ذ 

 ه ذهندئذت  ذ تلتذسقلدمذ  دلة ذ سذ نن  ذتل   ؟!
ذب لاذ  ذبهتاسذ ذللة  ظذاسنن  ذبش ند ذاسقلدمذاس  دلة ذ  د  اس تلسذكس

لأة ذة تذلسئذ  د ذاسنن لذ  ذهلاذاس   ف.ذاس  دلةاذاس دسلاذ ة تلتذ ة مةدهذالا
ذالأك د  ذسةلاا ذ    ةهد ذ  تب ذاسقلدمذاس ة تتة ذ لد اه ذ   ذة تلتذذ،اسنن  ذثغ   س

 لضلسذاس نن  ذالال   ذذ.اس لد ذالأنلظذب ذ    كاذاس لد اهذاس ندلةاذسمة ةلا
ذب  بذ ذ  ه لا ذستبة دتا ذاسقلدمذاس  دلةلا ذ  تبذة قلاذ لدا  م قد تذس ذاس لأسا،

ذتس ذقت ةهدذكم ذةىدتلذاس  ن  اهذ اذاسة ةاذةِ ّ لاذة ةلقلاذ لتة.  اسش كلاذتضد ا 
ذةلسذ  دلل ذ ذب ضلاذ شة  ا ذتس ذاسة سذكسذتل دت ذاست الا سلسئذةهتسذهلد

  لاذاس  دلل ذاس  دلةلاذالال  لاذة ىاذذ،اس  دلةاذاست سلاذب ذ  دلل ذالاة غذاس دس 
ذ المحاسبة والمراجعة للمؤسسات المالية والإسلامية  وإمكانية توجه هيئةكد ا،

ذاس  د سذذنحو معايير محاسبة القيمة العادلة ذ   ذة ةلقهد ذ ت  دنلا ذ د ا ة ىا
ذ لدا ذ ذة قلا ذ  تب ذ الاكة اس، ذ الا  دش ذاسقلدم ذك ملا ذ    ذ س الال  لا

ذ ذكم  ذاس ةنلا ذاس  دلةلا ذتضد باسقلدم ذاسش كلا ذسم قد ت ذاس دتسا ذاسقل ا ذتس ذلدم ا 
ث ذة ةلاذ  دلل ذ  دلةاذاسقل اذاس دتساذكم ذ  تةذبقت ةهدذكم ذةىدتلذاس  ن  اه،ذ 

ذاس  م  دهذاس  دلةلاذسم  د سذالال  لا.

الكلمات الدالة: القيمة العادلة، المصارف الإسلامية، جودة المعلومة المحاسبية، 
 إمكانية التطبيق
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Impact and Possibility of Applying Fair Value  

Measurement in Islamic Banking 

 

HAWAEM JUMA 

HADIDI ADAM 
Abstract 

 

 As part of their relentless efforts to observe financial accountability by 

primarily providing financial data users with useful information that can help them 

to make sound economic decisions, most professional accounting standard-setting 

bodies, including the International Accounting Standards Board, have opted for the 

concept of fair value as a basis for measuring financial items whenever possible in 

an attempt to remedy the shortcomings of the historical cost basis. This approach 

gave rise to proponents and opponents of the concept. Others consider it a radical 

change in accounting. 

 

 Accounting and accounting measurement in particular were under the spotlight 

during the major economic events that took place over the past two decades such as 

the international standardization of accounting standards, financial scandals (for 

instance, the Enron case), subsequent economic crises, sophistication of banking 

operations and various information technology revolutions. This is why the logical 

question, ‘what about the role of Islamic finance?’ should be asked. What 

difference do these accounting considerations make in the Islamic banking 

industry? Is there any new role for accounting measurement from an Islamic 

perspective?  

 

 Talking about accounting measurement, as we indicated earlier, requires first 

and foremost that the objectives of financial accounting be considered and that the 

theoretical requirements be identified. This is then followed by the consideration of 

several measurement options and of whether they are business friendly. The best 

option or options that can suitably be applied are then identified. The Islamic 

perspective adds other major dimensions to the matter, such as how far the 

accounting measurement methods can achieve Sharia objectives and how they can 

avoid the forbidden while having the liberty to comply properly. 

 

                                                           
 Professor, Badji Mokhtar University, Annaba, Algeria. 
 Associate Professor, Ziedan Ashor University, El-Djelfa, Algeria. 
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 Consequently, this study is designed to strike a balance between the 

international accounting standards or financial disclosure standards and the Islamic 

accounting standards in general, and the likelihood for the Accounting and 

Auditing Organization for Islamic Financial Institutions (AAOIFI) to opt for fair 

value accounting standards in particular; whether they can be implemented by 

Islamic banks through measurement, disclosure and recognition; to what extent 

accounting measurement methods based on fair value can achieve Sharīʿah 

objectives; capacity of such measurement methods to avoid the forbidden; and the 

impact of implementing fair value accounting standards on the quality of 

accounting data of Islamic banks. 

 

Keywords: fair value, Islamic banks, quality of accounting data, applicability. 

 
 استحضار مقصد المعروف والرفق في السلوك الاقتصادي للمسلم

 

د. محمد سنيني


 
 

 ملخص
 

ذق اكتد ذ   ذاس دس   ذاس ق ل ذقدسهد ذةه"، ذ دس مغ ذاس ةد ذ تبذذ.1"ة هغ ذةُةلس تنهد
ذقد ذاس ق لذة تذاسقدكتةذ ش  لاذة قاذاسة دث ذ  ذ ةدتساذالأ  ا ذاس ة لا،ذ س سذس د

ةَةلسذذ،2قا:ذ"قتذلةدشذة  ذاس ةدذكنتذ دسئ:ذت دذسم    سذ دس ةدتسا،ذب ذسم  ا..."اسلدة
ذتسذالا ةىداذ  مهذ ذة  ذتس ذاس  ا، ذاسىلدت ذ س ذ  ذ  سذاس  د ما ذاسقلّغ  تبذقت ة
اسش لذلةةدذلالةثند ذاسق  ذ سذ ةدذاسنللااذاس   اذكمله،ذ  ذلسئذلالةثد ةذاس  الدةذ

لمغذتلاذ دذب لتذس   ةذالال دنلاذبسذة  سذب تذاس  ا  ذ اسة د سذ اسة اتذ  ذقمظذاس 
ذنه ذاسش لذكسذ  ماذ سذذ.الألدللاذسة اة ذاس  ة اذاس لمغذ تل   ةه  ةدس قدة ذس د

                                                           
 ائر.، الجز 2أستاذ محاضر بجامعة البليدة 
 ابي، إشددرا ر  . علددم سددامم ، لأبي عبددد امح مح ددد مددا مح ددد ا،قددرس الجددد،  محاسددة محمقيدددر مح ددد مددا مح ددد الدددمح القواعددد -1

 .348، ص874قاعدة محقمر(، م1980ه/1400السنةر  ماط،الر لة  كتومحاهر  امح الحديث الحسنية، محساالنجامح )
2
ذ.349،ذف879،ذقدكتةذ قغ:ق اكتذاس ق لذ-
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ذ ى ذ ذل    ذ د ذ    ذاسل غ، ذكم  ذ اسل غ ذاسةلا، ذكم  ذ اسةلا ذ دسن ش، اسة   ده
ذاس ذبلةدظ ذ س ذاس  ة ا ذس  ا ذ  دلا ذةلسئ ذب ات ذالال دنلا، ةةد  ذ اسة دلتذالأ  ة

ذ اسةى ا.

ذاس    سذ اس   ذ ق ت  دسة  ذلاذل اك ذ س ذذا،تسذث اذنندا ذ  ك ذ لهد
ذ.  دذ  ذةدظذاسةة كدهذ، دسذ د شدذ  ذاسة   دهذاسة ذلق تذ نهدذالا لدسذاس  س

ذبسذث اذق اكتذ  حذاس  اهذ لهد ذكم ذة ا ةذذ، قدكتةذ"ضاذ ة   "ذ،  د لان  ااهد
ذ  ذ ذ إس ذاس تلس، ذكس ذاسض   ذ  ا ذ لةض س ذاسش ل، ذتسله ذلة ما ذ ق ت ذ ه  اسل غ،

ذة ا ةذل ةهذة ملفذسهذ سذالأل ،ذلأسذاسة لغذاس تلسذلل  :ذبلل ا.

تسذلسئذاسة ماذسة ا ةذل اذاس تلسذ ةظذكملهذاسش لذذة ىل ذاسلن ظ،ذ قتذ  بذ
سْذَ دسَذقَةْمَُ غْذَ مغَْذلُ َ تْذسهَُذِ سَذاسَْ لِْ ذذَ ُ   ذذظذَُ  لذِ» لمغذق سهذ م ذاللهذكملهذ لمغذ َّ  ِ

ذكَسِذ ذلَةََ دَ هُ ا ذبسَْ ذِ مَْ دنَهُ ذلَأُْ ُ  ذَ َ دسَ ا ذُ  لِ   ذَ َ دسَ دمَ ذاسنَّ ذلَُ دسُِ  ذَ دسَ هُ ذبنََّ ذتلِاَّ شَْ   
ذةِلَسِذ ذبََ اُّ ذنَْ سُ ذَ َ  َّ: ذكَهَّ ُ ذاللهَّ ذقَدَ  ذقَدَ : ذاسُْ ْ لِِ ، ذكَنْهُ ذةََ دَ هُ ا ذِ نْهُ ذ3«ئَ ذل ددذ،  قت

ذة دس  ذ  ذق سه قُوا :﴿اسق آسذ تقا وَإنِْ كَانَ ذُو عُسْرَةٍ فَنَظِرَةٌ إلَِى مَيْسَرَةٍ وَأنَْ تَصَدَّ

ذ  ذتنند ذ(280خَيْرٌ لكَُمْ إنِْ كُنْتُمْ تَعْلمَُونَ) ذندهلئذكسذاسن  فذاس   ةا ﴾)اسةق ة(،

ذس   ذةه،ذ ت  د ذسة ثل د،ذ ة  ل ذاسنىمذاس  ل ذ  قد  ه،ذ   ذةل لةهذ تقاذتك ة
ذكم ذاسة م ذةه.

ذ   اذ ذاس  ا ذالة ضد  ذتس  ذاسن  فذاستا  ا ذةمئ ذ مه ذلسئ ذتس   لضدس
ذ آللهغ،ذ ذ   ذ ا ةندظذاس لت ذ د دهذاسندمذ ض   اةهغ، ذالةة   ذ الةة دت اسةةس

ذمغ. ةقتلغذاس  م اذاس د اذكم ذاس  م اذاس د اذ  ذلم ئذالاقة دتلذسم ل

 دسة سذل  هذكم ذةلدسذ تبذبث ذاسقلّغ،ذ  نهدذاس  د ماذةدس    سذ اس  اذ  ذ
ذاس لمغذالاقة دتلا،ذ ةلدسذ آلاهذاسةةسذ الالةة  ذ اس شاذ اس  اذ الا ة د ذ  لدة
  ل هدذ سذ لاا ذاسنىم،ذ شه اةهدذاس د  ا،ذسلمذ ق ذكم ذاس ة سذةهد،ذة ذكم ذ

ذ ذةى هد ذ  د ذة  ةه، ذا ة اس  ة ا ذالاقة دتلاذذ  س ذاس نن  ا ذ   ذ ههاه  ة ة 
  اس نن  اذالا ة دكلا.

 
                                                           

(، م1988ه/1419 ميدددلأ الأر دددامح الدمحليدددة،الريدددا ر )أمدددو صدددكيم ال رمدددم اعتددده مدددسر مح ، صدددهيهسم في أخرجدددس مسدددل -3
 .639، ص1561، محقمررضل إنظامح ا،عسرماب ا،ساقاة، 
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Consideration of Virtuous Deeds and Sympathy in a  

Muslim’s Economic Conduct 

 

MOHAMED SINAINI 
 

Abstract 

 

 Al-Muqry Al-Maliki states in his book “Qawa’id” (Rules)
5
: “Being doubtful of 

Ribā is like being aware of it”. This rule proves how interest-based transactions can 

be similar. However, the same person added another rule that says “a form of Ribā 

may be permissible according to Malek” either based on virtuous deed such as 

exchange of goods or for the sake of sympathy”
6
. This rule shows how values can 

transform a transaction from invalid to valid. In fact, the Sharīʿah makes sympathy 

a reason for excluding a loan from the unanimously forbidden Ribā Naseea in a bid 

to foster sympathy, affection and mutual love in the heart of the Muslim if indeed 

faith-based brotherhood should be a key factor of the Muslim community’s 

cohesion and viability. 

 

 Similarly, the Sharīʿah warns against transactions such as Najsh, sale of an 

already sold item, artificial inflation and any other thing that may poison faith-

based brotherhood in order to protect the community from anything that nurtures 

hatred, envy and division. 

 

 Virtuous deeds and sympathy are also observed in other transactions, but 

Gharar is not included even in its extreme form that is designed for charity such as 

donations. There are also rules that may tend toward permissibility to pursue such 

transactions such as the rule of “Da’awa ta’ajjal” because it entails relief from 

one’s liabilities, which is an objective that the Sharīʿah seeks to achieve. It also 

entails keeping away a debtor from harm’s way. Relieving someone from a liability 

is a way of releasing one from captivity; this is why in Arabic a debtor is referred 

to as a captive.  

 

 In fact, the Sharīʿah rewards with the expiation of sins the act of relieving 

someone from a debt liability. Sheikh Muslim narrated a Hadith of the Prophet 

                                                           
 Associate Professor, Al-Bulaida University, Algeria. 
5  The Rules, Abi Abdullah Mohamed bin Mohamed Al-Muqri Al-Jadd, Study and Verification by: 

Mohamed bin Mohamed Al-Dardabi, Supervised by Dr. Ali Sami Al-Naggar (PhD thesis: Dar Al-

Hadith Al-Hasania, Rabat, Year: 1400H/1980, Rule No.: 874, P. 348. 
6 Ibid, Rule No.: 879, P. 349.  
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(PBUH) that says, “Someone of years gone by was adjudged and found to be bereft 

of any good deed. However, he used to socialize with people and was well off; he 

used to order his servants to bypass the hard up. The Prophet further said that Allah 

the Almighty said I deserve the favor more than him; so, bypass him.” In fact, the 

Quran calls it charity in the following verse: “If one is insolvent, he should be 

given time until he is solvent; however if you consider the loan a charity, then it is 

better for you, if only you know” (Al-Baqarah 280). Furthermore, there are other 

texts that advise that time be given to an insolvent out of sympathy and to spare 

him embarrassment. Referring to it as a charity is an invitation to carry it out 

frequently and to train the mind to acquire such a quality.   

 

 Similar to the foregoing are all the Sharīʿah texts that advocate sympathy, 

prevention of cheating, of exploiting people in need and of monitoring their evil 

deeds and giving priority to public good over private interest when it comes to a 

Muslim’s economic conduct. 

 

 The research paper highlights the impact of values such as dealing with people 

with virtue and sympathy in terms of economic transactions. It also explains the 

consequences of cheating, exploitation, greed, monopoly and other human vices 

and lust not only on the individual indulging therein but also on the entire 

community. It also clarifies the defects, confusion and disruptions in the economic 

and social fabric. 
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